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内容概要

　　本书以生物大分子(核酸、蛋白质)结构与功能的关系为主线，着重介绍结构生物学研究技术中的
电子技术和X-射线晶体学技术，贯穿现代分子生物学原理，讲述结构生物学基本知识、基础理论和研
究方法，介绍结构生物学的新成果、新进展、今后发展的趋势及面临的挑战。
本书可作为综合大学、理工科大学以及医、农、林院校生命科学学院(生物系)本科高年级学生和研究
生学习结构生物学的教材和参考用书，也可供有关教师及科研人员作参考。
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章节摘录

　　The simplest positive functions are even， if the origin is put at their center of gravity. Thusvery
low-resolution approximations to a structure are likely to be even functions. They havethe simplifying feature that
the CCF with another even function is the same as the convolutionwith it， since j'（-） = f in equation （2.5
）.The most important even functions are related to the rectangle. The rectangle function hastwo extreme forms，
depending on its width. As it shrinks， a rectangle approaches the 'peak'function. Usually， a 'peak' means any
function whose width is smaller than the resolutionlimit of the physical system used. （Resolution measures the
size of the smallest detail thatcan be interpreted reliably.） However， in mathematics， where there is no
resolution //m/t， the 'peak' must be a special function of infinitesimal width： the delta-function （8-function
）.But it is not merely infinitesimal; unlike the Euclidean point， the 8-function has position andmagnitude. For，
if the rectangle is not to lose significance as its width shrinks， its height mustincrease to maintain a constant area 
（3.4.1）.The CCF of two peaks is another peak. Its x-coordinate is the sum of the x-coordinates of thetwo peaks;
its height is the product of the two peaks' heights; and its width is the sum of theirwidths. Convoluting a function
with a unit peak leaves its shape unchanged; but it shifts it sothat its original origin gets moved to the peak's position
， and also re-scales it （multiplying itby the peak's height）. 　　⋯⋯
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编辑推荐

　　《结构生物学：利用电子束和X射线作为研究手段面向生物学家（导读版）》从一个全新的角度
讲解了高分辨率电子显微技术、X射线晶体学技术和三维重构技术——利用图形和简单的符号运算向
读者讲解了诸如傅立叶变换、卷积、相关性、对称操作、衍射和滤波等比较复杂的数学概念，并在此
基础上，深入浅出地讲解了几何电子光学、电子显微成像原理、晶体X射线衍射原理以及各种基于对
称性的结构解析方法（如晶体学方法、螺旋样品、二十面体、“单颗粒”样品）。
　　《结构生物学：利用电子束和X射线作为研究手段面向生物学家（导读版）》除了适合那些希望
学习结构生物学技术（特别是电镜三维重构技术）.但是缺乏足够数理知识的生物学背景（生物化学与
分子生物学、细胞生物学、医学等专业）的读者以外，对于从事结构生物学研究的专业人员来说，也
是一本值得阅读的书籍——从直观的角度对结构生物学的两大研究方法进行统一的认识。
此外，《结构生物学：利用电子束和X射线作为研究手段面向生物学家（导读版）》非常适合作为低
温电子显微三维重构技术课程的教学参考书。
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